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Opsamling vedr. skriftlige tilbagemeldinger fra DAS 

 

Punkt 1: Ny rammeaftale 2025-2026 

Indstillingen blev godkendt med nedenstående input, som rammeaftalesekretariatet arbejder videre med: 

 

Hjørring:  

OK til indstillingen, og så må processen med udarbejdelsen vise, hvor meget der skal ændres på fokusområderne (hvor 

vi er fortalere for kontinuitet). 

 

Thisted: 

Thisted bakker op om indstillingen om at fastholde nuværende vision om egenmestring og meningsfulde fællesskaber. 

I forhold til rammeaftalerne er det uklart – hvilket også har været drøftet i Handicapchefgruppen om hvordan 

rammeaftalerne i fremtiden kan og skal bruges. Dette set i lyset af spørgsmålet om som har været til drøftelse i 

handicapchefgruppen. ”Hvad skal rammeaftalerne egentlig i 2024/2025)” og hvad kan vi bruge dem til når alle tilbud 

ikke er med osv.  Så det kalder på en mere strategisk drøftelse af den strategiske udvikling af rammerne omkring 

tilbudene. Det kan ikke ses i procesplanen – men er reeelt en drøftelse som der er behov for. Der ses derfor behov for, 

at der i processen omkring rammeaftalen bliver mulighed for at inddrage den udviklingsdagsorden, der er i 

kommunerne således aftalerne kommer til at afspejle dette. Thisted kommune bakker op om at 

handicaporganisationerne inddrages via møde i Dialogforum. Thisted kommune bakker op om, at rammesekretariatet 

opstarter proces ift. planlægningen af Socialpolitisk Dialogforum (politisk visionsdag) med henblik på afholdelse i 

marts 2024. Regionen anbefaler, at sekretariatet tidligt i processen udsender forslag til mulige datoer til 

kommentering med henblik på at den valgte dato ikke er sammenfaldende med andre større arrangementer, som 

politikkerne er inviteret til. 

 

Region Nord: 

Regionen bakker op om indstillingen om at fastholde nuværende vision om egenmestring og meningsfulde 

fællesskaber. 

Vedrørende den overordnede tidsplan: 

Ifht til tidsplanen bliver det vanskeligt at inddrage de politiske fagudvalg i kommuner og regionen mellem første og 

andet udkast til ny aftale. Det politiske systems mulighed er således alene at tiltræde eller afvise den endelige udgave i 

forbindelse med den politiske behandling i efteråret 2023. Dette har tidligere givet anledning til bemærkninger i det 

politiske system, idet dette ikke opfattes som egentlig mulighed for indflydelse eller ejerskab. Man bør overveje at få 

skabt rum til en lokal politisk involvering/høring i maj/juni. 

Det er i sagsfremstillingen utydeligt, hvordan der i processen med udarbejdelse af rammeaftale 2025 – 2026 (Nordjysk 

Socialaftale) tages hånd om en del af de opgaver, som skal tages vare på jf. ”Bekendtgørelse om rammeaftaler m.v. på 

det sociale område og på det almene ældreboligområde”. Der er i vedlagte bekendtgørelse lavet gule markering over 

af de paragraffer, hvor det vurderes at der er særligt brug for klarhed i processen. 

Mere specifikt er det ikke tydeligt hvordan der i processen arbejdes med følgende: 

- Overvejelser over sammenhæng mellem behovet for tilbud og det samlede udbud af tilbud 
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- Behovet for udvikling af eksisterende og nye indsatser og tilbud, herunder: 

o Den faglige udvikling i tilbuddene. 

o Fleksibel anvendelse af eksisterende tilbud. 

o Kommunernes forebyggende foranstaltninger, som de har etableret eller planlægger at etablere, og 

som har betydning for planlægning og udvikling af tilbud, er omfattet af rammeaftalen. 

- Som led i beskrivelsen af behovet for udvikling af eksisterende og nye indsatser og tilbud foretages et samlet 

skøn over behovet for regulering i antallet af pladser eller tilbud. 

 

I forbindelse med udarbejdelse af tidligere rammeaftaler har disse spørgsmål været behandlet i en proces hvor 

Socialudviklingsgruppen har været involveret. Der bør i processen være øje for både de elementer, som relatere sig til 

behovet for tilbud (altså myndigheds perspektiv) og på de elementer, som relatere sig til udvikling af eksisterende 

indsatser og tilbud (altså driftsherre perspektiv). 

Som det tidligere har været drøftet i DAS og i Socialudviklingsgruppen bør fokus i højere grad være på den strategiske 

og kvalitative vurdering af sammenhæng mellem udbud og efterspørgslen og i mindre grad en detaljeret kvantitativ 

vurdering af behov for pladser. Der bør således i højere grad være fokus på de langsigtede strategier: hvordan får 

myndighed løst sine opgaver bedst på den lange bane– hvor skal der samarbejdes på tværs – er der målgrupper som 

kalder på særlig fælles bevågenhed, er der tendenser og udfordringer som skal håndteres, hvordan skal den 

eksisterende tilbudsvifte udvikle sig mv.…. 

Dialoger om ovenstående bør indtænkes i processen for den nye rammeaftale og bør sammentænkes og kordineres 

med de processer og dialoger, som omhandler lånepulje jf næste punkt. Udviklingen af den samlede 

tilbudsvifte/rammeaftale handler om mere end udmøntning af de nye lånepuljer. 

Konkret har Regionen behov for, at der i processen omkring rammeaftalen bliver mulighed for at inddrage den 

udviklingsdagsorden, der er for de regionale tilbud, således at aftaler om udvikling af de regionale tilbud kan indgår i 

den endelige rammeaftale. 

Regionen bakker op om at handicaporganisationerne inddrages via møde i Dialogforum. 

Regionen bakker op om, at rammesekretariatet opstarter proces ift. planlægningen af Socialpolitisk Dialogforum 

(politisk visionsdag) med henblik på afholdelse i marts 2024. Regionen anbefaler, at sekretariatet tidligt i processen 

udsender forslag til mulige datoer til kommentering med henblik på at den valgte dato ikke er sammenfaldende med 

andre større arrangementer, som politikkerne er inviteret til. 

 

Punkt 2: Tilbudskapacitet og lånepulje ØK 24 

Indstillingen blev godkendt med nedenstående input, som rammeaftalesekretariatet arbejder videre med: 

Aalborg: 

I Aalborg Kommune er der følgende planer om etablering af nye tilbud/pladser: 

1. Retablering af det fraflyttede botilbud Syrenbakken under andet navn og med målgruppen ”borgere med 

autismespektrumforstyrrelser”. Der planlægges med 26 nye pladser i forhold til nuværende kapacitet på 

området. Pladserne vil være efter SEL §§107 og 108.   Det bemærkes, at der er søgt og bevilliget midler fra 

den nationale pulje til projektet, og at projektet forventes gennemført i 2024. 

2. Der arbejdes henimod etablering af 9 fritliggende boliger i Hammer Bakker til borgere, som har brug for 

meget skærmede pladser, der i lav grad profiterer af socialt samvær med andre. Pladserne vil være efter SEL 
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§§107 og 108. Hensigten er, at pladserne etableres i 2025 og 2026 med et afsat budget på hhv. 5,0 og 13,3 

mio. kr. Der er planen at søge om finansiering hertil fra lånepuljen til botilbud. 

3. Der er i budgettet herudover afsat et beløb på 12,7 mio. kr. til at udbygge botilbudskapaciteten. Der er endnu 

ikke taget stilling til målgruppe og placering, men hensigten er at søge lånefinansiering til dette tilbud også.   

4. Under forudsætning af, at et eksisterende lejemål på Henning Smiths Vej kan udvides, arbejder vi henimod 

etablering af yderligere 10 pladser til ”borgere med autismespektrumforstyrrelser”. Pladserne vil være efter 

SEL §§107 og 108. Her synes det mindre relevant at søge den nationale pulje, da der ikke umiddelbart 

forventes udgifter til ombygning og kun lave omkostninger til selve etableringen. 

 

Som det gælder for størstedelen af Aalborg Kommunes bo- og døgntilbud er det forventningen, at de oprettede 

pladser stilles til rådighed for alle de nordjyske kommuner. 

Input til hvordan og på hvilket grundlag kommunerne i Nordjylland bedst kan samordne evt. ansøgning til lånepuljen: 

• Med hensyn til den foreslåede proces, så virker den ok. En anbefaling herfra kunne dog være, at når der er 

overblik over kommunernes umiddelbare indmeldinger, så bør DAS/FU måske nedsætte en lille 

arbejdsgruppe for de kommuner, der byder ind, der kan drøfte og søge at koordinere et samlet forslag til 

DAS/FU. 

Aalborg Kommune kan godkende den medsendte tids- og procesplan for adressering af lånepuljen 2025-2026. 

 

Hjørring: 

Hjørring Kommune har overvejelser / planer i 2024 om udbygning af tilbud på senhjerneskadeområdet (Trianglen) fra 

5 – 12 pladser samt ønske om udvidelse på autismeområdet på 7 pladser i 2025-2026. Vi er dog uafklarede ift., om vi 

vil byde ind på den statslige lånepulje, netop pga. de kriterier, der lægges op til i den kommende udmøntning. 

 

Thisted: 

Thisted kommune mener, at lånepuljen bør ses i sammenhæng med den strategiske udvikling af området. Thisted 

kommune skal i gang med at bygge et stort nyt handicpbotilbud. Det vil stå færdigt i 2026. Til det projekt er puljen 

ikke søgt. 

 

Mariagerfjord: 

Mariagerfjord Kommune er på nuværende tidspunkt i gang med at lave en botilbudsanalyse, for at danne et overblik 

over boligbehov nu og i fremtiden.  

P.t. peger analysen på, at Mariagerfjord Kommune forventes i fremtiden især at skulle imødekomme en stigende 

efterspørgsel på autismespecialiserede botilbudspladser og pladser, der kan understøtte borgere tilknyttet 

socialpsykiatrien. Ligeledes oplever Mariagerfjord Kommune et stigende behov for at kunne udbyde boliger/pladser, 

der kan understøtte borgere, der både er tilknyttet Social- og Ældreområdet. Sådanne pladser har kommunen i 2022 

etableret på ældrecenter Myhlenbergparken, hvor et afsnit bestående af seks boliger nu både har social- og 

sundhedsfaglige samt socialpædagogiske kompetencer tilknyttet.  

I oprettelsen af nye tilbud vil der i Mariagerfjord Kommune være fokus på at øge udbuddet af §107-tilbud. 

I Mariagerfjord Kommune lægger vi os meget op af VIVE-rapporten fra 2022. Det betyder overordnet set, at der inden 

for den næste årrække forventes at ske en stigning i efterspørgslen efter tilbud drevet af kommunen selv – og dette 

især fra kommunens egne borgere.  
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Der er endnu ikke planlagt konkrete ændringer af fysiske rammer på området.  

Derfor kan vi heller ikke melde noget konkret ind ift. påtænkte ansøgninger, som dagsordenspunktet lægger op til. 

 

 

Region Nord:  

Det er regionens opfattelse, at den udvikling af tilbudsviften i Nordjylland der sker via lånepuljerne skal koordineres 

med den generelle udvikling af tilbudsviften i rammeaftalen jf punkt 1. Processerne bør således samtænkes. Derfor 

bør der i processen være fokus på, hvordan eventuel oprettelse af tilbud via lånepuljen påvirker den samlede 

kapacitet, herunder om eksisterende tilbud i rammeaftalen kan blive påvirket på efterspørgslen via et samlet 

overudbud af pladser til en given målgruppe. Der kan derfor sættes fokus på, hvor kommende borger til de nye tilbud 

er i dag. Fokus for etablering af tilbud via lånepuljen bør være på at der oprettes tilbud, hvor behovet ikke allerede er 

dækket via tilbud i den eksisterende rammeaftale. Det er ikke tydeligt hvordan proces og tidsplan for lånepuljen 

hænger sammen med processen for ny rammeaftale. 

Som en generel bemærkning til punktet skal nævnes, at Region Nordjyllands Specialsektor via loven har det som sin 

hovedopgave, at stille sig til rådighed for kommunerne med henblik på at udvikle, etablere og drifte botilbud. Dette 

gælder særligt for de målgrupper, hvor det ikke er hensigtsmæssigt/fordelagtigt for den enkelte kommune at drive et 

tilbud for egne borgere, men hvor et tilbud skal stå til rådighed for flere kommuner. Der kan således i processen med 

udmøntningen af lånepuljen være øje for, om kommunerne finder det relevant at visse udviklingsbehov af nye tilbud 

ikke sker via lånepuljen, men ved at regionen anmodes om at løfte opgaven med etablering af tilbud uden om 

lånepuljen. 

 

Læsø: 

Læsø forventer ikke at etablere pladser 

 

Punkt 3: Afrapportering: Kvisten 

Indstillingen blev godkendt uden bemærkninger.  

 

Punkt 4: Godkendelse af takst for Børnehus Nord 2024 

Indstillingen blev godkendt.  

 

Hjørring stillede dog nedenstående spørgsmål, som rammeaftalesekretariatet har besvaret nedenstående: 

Godkendt - dog med et spørgsmål: Indstillingen er, at DAS Social godkender ny takst. Men er det i virkeligheden en 

kommentering, parallelt med den diskussion vi havde om Socialtilsyn Nords budget og takster? 

Svar: DAS indstiller taksterne til godkendelse i KKR. 

 

Punkt 5: Takster 2024 

Indstillingen blev godkendt uden bemærkninger.  
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Punkt 6: Kommissoriet til den tværgående samarbejdsgruppe ift. nyt tilbud til unge med svær 

selvskadeende adfærd 

Indstillingen blev godkendt med nedenstående forslag til repræsentant fra det specialiserede voksenområde: Inge 

Gorm fra Aalborg Kommune og Stig Stavnskær fra Brønderslev Kommune. 

 

Punkt 7: Afholdelse af temadage vedr. den gode alderdom 

Indstillingen blev godkendt med nedenstående input, som rammeaftalesekretariatet indarbejder: 

 

Region Nord: 

Region Nordjylland bakker op om indstillingen til den overordnede ramme for temadagen. Med henblik på at sikre 

mulighed for regionale deltagelse anbefales det, at sekretariatet gå i dialog med Områdechef for Området for voksne 

med udviklingshandicap Jesper Cetnie Rasmussen om mulige datoer. 

 

Punkt 8: Møderække 2024 

Indstillingen blev godkendt med nedenstående input, som rammeaftalesekretariatet arbejder videre med: 

 

Aalborg: 

• 22. januar 2024 (9.00-13.00) – vi foreslår, at mødet, om muligt, i stedet afholdes 10-14 

• 4. april 2023 (12.00-16.00) – OK  

• 14. juni 2024 (9.00-13.00) – der bør være opmærksomhed på, at der er Folkemøde på det tidspunkt, men OK 

herfra 

• 5. september 2024 (12.00-16.00) – OK  

• 27. november 2024 (9.00-13.00) – vi foreslår, at mødet, om muligt, i stedet afholdes 12-16 

 

Læsø: 

de møder er er teamsmøder er ok, desværre er alle de fysiske møder placeret så jeg skal fra Læsø 0600 og ikke kan 

komme fra Frederikshavn før 20,30 – jeg vil derfor anmode om at de fysiske møder placeres med en start 12, 20 da jeg 

så kan nå det med en færge fra Læsø 9,40, alternativt at mødet starter så tidligt at sluttidspunkt senest er kl 15,00. 

 

Hjørring:  

Det sidste møde i DAS Social før sommerferien er jo landet på 14/6 og dermed noget senere end i år. Det giver os 

nogle udfordringer ift. Socialtilsyn Nords politiske behandling, som vi i Hjørring Kommune skal have afsluttet før 

sommerferien. Og her vil vi jo gerne have DAS Socials eventuelle kommentarer med. KKRs eventuelle kommentarer 

kan vi få ind inden byrådsbehandlingen. 

Er der mulighed for, at mødet kan rykkes til tidligere, fx ultimo maj som i år? 
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Punkt 9: Næste møde 

Ingen bemærkninger 


